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• Szeged peremén (8.) 

Klebelsberg-Hattyason sorompó őrzi a csöndet 

Nem történhet olyan fontos esemény Hattyason, amiről a Hársfa söröző vendégei ne tudnának... (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Én még úgy tanultam 
nevét: Hattyastelep. Ma 
már inkább csak Haty-
tyasnak szólítják, mert 
elegánsabb, könnyebben 
k imondható, s nem is 
emlékeztet olyan időkre, 
amikor a telep szóval a 
szegénység képei ölel-
keztek. Meg aztán ki is 
merné már telepnek hí-
vogatni a Szeged déli 
csücskénél föllelhető, Al-
sóvárost a gyálai kisker-
tekkel összekötő terüle-
tet, hiszen többen élnek 
itt, mint egy nagyobb 
dunántúl i fa luban . 
Kettőezer-ötszázán min-
denképp hattyasi polgár-
ként tartatnak számon, s 
közülük tucatnyival be-
szélgetve már nyugodt 
szívvel leírhatom - örül-
nek is, hogy ez a város-
rész ad otthont nekik, 
családjuknak. De miért is 
olyan jó Hattyason élni? 
Befér-e e g y á l t a l á n a 
gond ezekbe a míves 
gonddal csinosított kis 
utcácskákba? - baran-
goltuk körbe kérdéseink-
kel Hattyast, aminek hi-
vatalos neve - jaj, el ne 
feledjük - egyébként 
Klébelsbergtelep... 

„Ha egyszer mirólunk is ír 
majd a peremkerületi soro-
zatban, nagyon kérem, a so-
rompóról ne feledkezzen 
meg. Mert az a mi átkunk." -
szólított meg pár hete egy 
hattyasi férfi. Akkor faggató-
zásommal - ugyan, mi a ba-
juk azzal a szerencsétlen va-
súti rúddal? - nem tartottam 
föl olvasónkat. Amikor pedig 
már Alsóvárost elhagyva a 
sínpályával borított töltésre 
kapaszkodott föl velem az 
autó, tudatosan gyűjtögetett 
információk nélkül is előbúj-
tak saját hattyasi, sorompós 
emléleim. Egykoron, Gyála-
rétre járva csak néhány do-
logban lehettem biztos. Az 
egyik mindenképp e sorom-
pó gyakori lecsukott állapo-
tára vonatkozott. A másik pe-
dig az ezt kísérő káromko-
dás, ami szinte minden töltést 
mászó, gyalogos, vagy bicik-
lis átkelésnél elröppentettek a 
hattyasiak. Nem véletlenül. 
Hiszen ha végre kikocogott a 
sorompó látóköréből a legin-
kább csak araszolva szuszo-
gó mozdony, a maga meg-
roggyant vasúti kocsijait húz-
va-tolva, következhetett a 
nagy attrakció - száraz láb-
bal, különösebb sérülések 
nélkül átkelni a túloldalra. 
Ott, ahol két szűk sávon to-
porzékoltak a mindig siető 
teher- és személykocsik, s 
ahol gyalogosátkelő még egy 
centiméter széles sem találta-
tott. 

Vasutasoknak 
épült 

Nos, azóta űrszondát kül-
dött már az ember iség a 
Marsra, s az sem jelent külö-
nösebb akadályt, hogy az in-
formációs szupersztrádán egy 
pillanat alatt egymásra talál-
jon a hongkongi lepényárus 
és a norvég bálnavadász . 
Csak éppen ez a hattyasi át-
kelő nem változott semmit. 
Ám bármennyire is hinné az 
idegen, hogy emiatt acsarko-
dik majd a világra kivétel 
nélkül minden riportalanya, a 
valóság egy-két perc alatt 
szertefoszlat ja e félelmét. 
Mert azonnal látható - a 
hattyasiak csöppet sem szo-
morkodó, panaszkodó népek. 
Legalábbis erről győződhet-
tem meg a település egyik 

legfontosabb informális cent-
rumában, a Hársfa névre 
hallgató sörözőben. Hétköz-
nap koradélután nyitottunk 
be ajtaján, s bár első ránézés-
re igencsak hasonlatos más, 
kocsmajellegű közintézmé-
nyekhez, a bent üldögélőktől 
megtudtuk: ez bizony neve-
zetes hely volt már az ántivi-
lágban is - polgári körként 
funkcionált. Rangját pedig 
mára sem veszítette el - amit 
csak illő megtudni Klebels-
berg-Hattyasról, az itt ki is 
deríthető. Különösen ha a kí-
váncsiskodót szerencséje 
olyan remek beszélgetőpart-
nerrel ülteti össze, mint ami-
lyen Szécsi István. Szécsi úr 
ugyanis születése óta, vagyis 
1939-től hattyasi lakos, így 
aztán még emlékezhet a dali-
ás időkre. 

- Valaha vasutastelepnek 
épült ez a városrész, s olyan 
zárt világ volt, hogy apám-
nak - aki gyári munkásként 
dolgozott, itt akart házat épí-
teni - még engedélyt kellett 
kérnie a helyi elöljáróságtól, 
ha jól emlékszem - idézte föl 
rég e l fe ledet t szokásokat 
Szécsi István. - Fűtők, moz-
donyvezetők laktak itt, s per-
sze jóval kevesebb ház állt 
még az utak mentén, mint 
mostanában. Ma már persze 
semmilyen megkötés nem 
gátolja a letelepedést. Jönné-
nek is ide az emberek, hiszen 
közel vagyunk a városhoz, 
rendezettek az utcák, van itt 
csatorna is a földben, meg 
aszfalt is az úton, csak éppen 
beépíthető telek nem valami 
sok. 

- És a sorompó? - igyek-
szem egy kis panaszkodás 
felé terelni a beszélgetést. 

Erre aztán már többen is 
fölnevetnek az asztaloknál, 
ki-ki előadja a saját verzió-
ját. Az egyik szerint, ha nem 
lenne ez az átok rúd, meg 
persze hozzá a vasúti töl-
tés, a kutya se tudná már 
Hattyast megkülönböztetni a 
sokat irigyelt Újszegedtől. A 
másik véleményben pedig 
éppen az domborodott: ha 
egy éjszaka ellopta volna va-
laki e Földről a vasutat, min-
den jószágával, szerelvényé-
vel, hattyasi sorompójával, 
ez a környék is olyan drága 
lett volna az építkezőknek, 
hogy csak a vagyonosok tud-
ták volna megfizetni. Vagyis 
a töl tés nemcsak akadály 

esetükben, hanem lehetősé-
get adott szerényebb jöve-
delmű szegedi polgároknak 
is ahhoz, hogy betonviláguk-
ból cseréptetős boldogságba 
meneküljenek. 

Cseréptetős 
boldogság 

- Az persze nem baj ám, 
hogy mostanában már nem itt 
tolatgatnak a szerelvények -
közli valaki a söröző homá-
lyából. - De arra azért kíván-
csiak lennénk, hogy egy 
nyamvadt gyalogos átkelőt 
ugyan miért nem lehet ide 
megépíteni a sok milliárdos 
szegedi költségvetésből? 

- Meg az ügyben is mond-
hatnának már valamit ne-
künk, mikor lesz kitakarítva 
itt a Holt-Tisza? Ugyanis 
elég egy kisebb időjárási 
front, és van Hattyas végei-
nél olyan büdös, hogy kifor-
dul az ember gyomra. Nem 
kellene már végre jól meg-
büntetni a vízszennyezőket? 

- Meg aztán a közvilágí-
tással is csinálni kéne végre 
valamit. Hiszen a kiskertek-
ben egyetlen sarkon sincs 
olyan pózna, aminek teteje 
esténként világítana. Pedig 
tudja, hány ember él már úgy 
ott, mintha nem is bungiban 
lakna, hanem családi ház-
ban? - szaporodtak a kérdé-
sek a Hársfáról elnevezett 
kisvendéglőben. De azt egy 
szóval sem állithatom, hogy 
beszélgetőpartnereim külö-
nösebben fölizgatták volna 

magukat a világ visszássága-
in. Inkább csak rakosgatták 
elém környezetük sötétebb, 
világosabb mozaikjai t , és 
szürcsölgették fröccseiket. 
Majd szót ejtettek a hattyasi 
óvodáról, mondván: olyan 
nemes cselekedet történik ott, 
mint a beteg kisgyerekek ne-
velése. S erre büszke lehet 
egész Szeged. 

A szuperovi 
dicsérete 

Nem véletlen hát, hogy a 
Hársfából éppen az óvodáig 
autóztunk. Nem éppen a leg-
jobbkor érkezvén, ugyanis a 
kicsinyek éppen aludtak. Ám 
Imriné Börcsök Zsuzsanna 
konduktorral így is tudtunk 
néhány szót váltani messze 
földön híres csoportjáról. 

- Az országban talán há-
rom olyan óvoda van, ahol a 
Pető-módszer segítségével 
súlyos agykárosult kicsik ne-
velése folyik . Nálunk 12 
gyermekkel foglalkozunk, s 
célunk megtanítani őket a ké-
pességeik szerinti önálló élet-
re, hogy elősegítsük beillesz-
kedésüket a társadalomba. 
Úgy látom, munkánkra nagy 
szükség van, mivel egyre 
több fogyatékos gyermek 
születik. Nagyon sajnálom, 
hogy tevékenységünkről, a 
tőlünk kapható segítségéről 
még sok rászoruló nem tud. S 
bár lehetőségeink végesek, 
igyekszünk minden hozzánk 
fordulónak tanácsokat adni -
mondta a nagyon szimpati-

kus pedagógus hölgy. Mi pe-
dig máris közzétesszük címü-
ket: Klebelsbergtelepi óvoda 
- Szeged, Zentai utca 33. Te-
lefon: 319-939. 

Elköszönve az óvodától 
egy rövid hattyasi barango-
lásba kezdtük. Úgy is mond-
hatnám: elballagtunk a Moz-
dony utcába szépet nézni. 
Bár igazán nem akarok a hi-
vatlan utazásszervező tiszté-
ben tetszelegni, mégis csak 
arra buzdítok mindenkit, aki 
szereti a formás házakat, a 
gondozott előkerteket, láto-
gassa meg ezt a vidéket . 
Mintha egy tehetősebb angol 
település kertvárosában jár-
na. Nyoma sincs hivalkodás-
nak, elferdült ízlésből táplál-
kozó héttornyú giccsházak-
nak. S ami legalább ennyire 
melengeti a lelket: tisztaság 
ura l ja a környék minden 
négyzetméterét. Sajnos e di-
cséretet még nem veheti ma-
gára Klebersberg-Hattyaste-
lep minden utcácskája, ám az 
tény: e tájék már ma is Sze-
ged egyik legszebb peremke-
rülte. 

De vajon meddig? — bújik 
elő a kérdés, amikor azt látni, 
mind gyakrabban dübörög-
nek végig Hattyas főbb útjain 
a hatalmas teherautók. S 
szinte mindenki tudja már: e 
körzet most Szeged egyik 
legnagyobb beruházásának, a 
szennyvíztisztítóműnek ad 
otthont. Aztán arról is halla-
ni: a hattyasi vasúti központ, 
a ma még kihasználatlanul 
álló, de mégis csak elkészült 

medencés kikötő miatt alkal-
masabb terep nem is található 
széles e magyar Alföldön 
ennél egy logisztikai-közle-
kedési csomópont kialakítá-
sára. Nagy lendületet adhat 
ez Szeged fejlődésének, de 
mi tagadás, alaposabb fölbo-
ríthatja Hattyas nyugalmát. 
Vagy nem kell ettől tartani? 
- kerestük meg kérdéseink-
kel Papp Zoltánt, aki Kle-
belsberg(Hattyas)telep lakóit 
is képviseli Szeged önkor-
mányzatában. 

- Sajnos, van alapja a fé-
lelmeknek, hiszen szerte a vi-
lágban azt tapasztalni, hogy 
ahol nagyobb beruházások 
követelnek ki maguknak te-
rületeket, ott alaposan meg-
változnak az életkörülmé-
nyek. Ezért is igyekszem jó-
magam is mindent megtenni 
annak érdekében, hogy ha 
már Hattyasra hárul olyan 
fontos szerep, mint mondjuk 
a szennyvíztisztító befogadá-
sa, e körzet kiemelt fontos-
sággal szerepeljen akkor is, 
amikor a környezetvédelmi 
befektetések kerülnek szóba. 
Egyelőre még csak az építke-
zéssel járó fuvarok zavarják 
Hattyas csendjét, de sokan 
bízunk abban, hogy ennél 
sokkal nagyobb teher nem is 
nehezedik majd e peremkerü-
letre később sem. Hiszen 
Hattyas valóban Szeged 
egyik leggondozottabb kert-
városa, s ezt a hangulatot kell 
megőriznünk az utódoknak is 

- hallgathattuk Papp szenátor 
szavait. 

Hattyas képviselője egye-
bek között beszámolt arról is, 
hogy e körzet csatornázottsá-
ga ma már 80 százalékos, s 
ahol ilyen közmű került a 
földbe, ott már aszfaltos út 
van fölötte. Az így fölszerelt 
utcákban nem kell attól tarta-
ni a lakóknak, hogy tíz éven 
belül valaki is fölbontja a föl-
det, csőfektetésre hivatkozva. 

- Épült könyvtár is az is-
kola mellett, s reményeink 
szerint a közelében sikerül 
egy kisebb sportcentrumot is 
hamarosan létrehoznunk -
kapom az újabb információ-
kat Papp Zoltántól. 

A Holt-Tisza bűze 
Szép, szép, de itt van 

ugyebár a sorompó, a bűzlő 
Holt-Tisza, meg a kiskertek 
sok sötét utcája - tálaltuk 

Papp Zoltán elé a hattyasi pa-
naszokat. Most pedig lássuk, 
milyen válaszokkal tudott 
szolgálni! 

- A felsorolt gondok va-
lóban régóta foglalkoztatják 
az itt élőket, de azokat is, 
akik tehetnek a megoldás ér-
dekében. így aztán ma már 
elmondhatom: a vasúti át-
kelő ügyében elkészültek az 
átépítés tervei. A MÁV-nak 
és a városnak közösen kell 
dolgoznia a megvalósításért, 
hiszen Szeged tulajdonában 
csak a f e lveze tő rámpák 
vannak, míg maga az átkelő 
a vasúti társaságé. Azt vi-
szont tudni kell, hogy nem 
olcsó mulatság egy ilyen be-
ruházás, hiszen csak a vasúti 
biztonsági berendezések át-
helyezése súlyos milliókba 
kerül , s akkor még az út 
szé l s í tése is sok pénzt 
emészt föl. Ettől függetlenül, 
ha jövőre még nem is, de az 
azt követő évben talán már 
megindulnak a kivitelezési 
munkák. A Holt-Tisza bűze 
miatt már a tanácsrendszer-
ben is sokat panaszkodtak a 
hattyasi polgárok. Most a 
város vezetése, az Ativizig, 
és a környezetvédelem ügye-
ivel fog la lkozó At ikö fe 
szakembere i do lgoznak 
azon, hogy közös erővel 
megoldhassuk ezt a problé-
mát is. Csak az a nagy kér-
dés, honnan szerezhetünk a 
beruházáshoz több százmil-
lió forintot? Valószínűleg 
csak lépcsőzetes megoldás-
ban gondolkodhatunk, de az 
már eldöntött, hogy a tanul-
mányterv és a tényföltárás 
köl tségei t Szeged önkor-
mányzata az Ativiziggel kö-
zösen finanszírozza. Hogy 
mikorra szűnik meg a kelle-
metlen szag, s mikor lesz 
rendezett a Holt-Tisza kör-
nyéke? Nos, e kérdésre saj-
nos pontos határidővel nem 
szolgálhatok. Mint ahogy túl 
sok biztatót nem mondhatok 
a közvilágítás ügyében pa-
naszkodó k i sker teseknek 
sem, hiszen a vá ros fe j -
lesztők örülnek, ha a rendel-
kezésre álló pénzekből a bel-
terület világítási problémáit 
orvosolhatják. A kiskertek-
ben élők természetesen saját 
költségükre belefoghatnak 
ilyen beruházásba, ám is-
merve az árakat, gyanítom 
erre nem lesz jelentkező -
mondta Papp szenátor. Aki a 
tervek mellett már egy sok-
kal hamarabb megvalósuló 
építkezésről is beszámolt. Út 
köti össze hamarosan Kecs-
késtelepet Hattyassal. Jövőre 
kezdődik a beruházás, s bár 
most még az érintett utcák 
(a Váltó és a Gera utca) la-
kói közül többen is tiltakoz-
nak, de hiszem, hogy belát-
ják: fontos építmény lesz ez, 
az új úttal közvetlen kapcso-
lat teremtődik Szeged több 
peremkerülete között, s pél-
dául egy szentmihályinak 
nem kell ké tszer is át-
vergődnie a vasúti síneken, 
hogy mondjuk e l jusson a 
gyálai kiskertekbe. Negy-
venmilliót költ erre az épít-
kezésre a város, s ha a mun-
kálatok járnak is egy kis fel-
fordulással, e gondot is meg 
fogjuk oldani - véli Papp 
Zoltán. 

Hát mit mondjak: igyekez-
nie kell ez ügyben ter-
vezőnek, építőnek, városi 
szenátornak. Mert ahogy 
megismertem a Hársfa polgá-
ri (sör)körben kvaterkázó 
helybélieket, az ígéretet na-
gyon gyorsan számon kérik 
ám a csendjüket, szép kör-
nyezetüket féltő hattyasiak... 

Bátyi Zaltán 
A klebelsbergtelepi óvodában külön csoportban foglalkoznak a súlyos beteg 

kisgyerekekkel. 


